Coptic Orthodox Patriarchate His Holiness Pope Tawadros II

Pope of Alexandria and Patriarch of the See of St. Mark

The Papal Center

III A B B B A B B A

بطريركية الأقباط الأرثوذكس قداسة البابا الأنبا تواضروس الثاني بابا الأسكندرية وبطريرك الكرازة المرقسية

222 شارع رمسيس ، العباسية ، القاهرة ، مصر

المقر البابوي

Jaora2poc

222 سارع رمسيس ، العبسية ، العامرة ، مصر تليفون: 024822580 فاكس: 0235365880

222 Ramses St., Abbaseya, Cairo, Egypt Tel: 024822580 Fax: 0235365880

email: office@popetawadros.org

Arabic – Resurrection 2025

باسم الآب والابن والروح والقدس، الإله الواحد آمين.

إخريستوس أنيستى، أليسوس أنيستى. المسيح قام، بالحقيقة قام.

أهنئكم جميعًا بعيد القيامة المجيد. العيد الذي نختم به صومًا مقدسًا استمر على مدى خمسة وخمسين يومًا. ونحتفل بالقيامة المجيدة على مدار الخمسين يومًا القادمة التي نسميها الخماسين المقدسة.

في عيد القيامة المجيد، نحتفل بعمل الله معنا حيث منحنا بقيامته بركة ثلاثية. منحنا المحبة والنعمة والشركة. و هذا ما نعبر به في العبارة الختامية في جميع الصلوات دائمًا. نقول محبة الله الآب، نعمة الابن الوحيد، شركة ومو هبة و عطية الروح القدس. و هذه البركة الثلاثية نلناها في القيامة المجيدة، أو بسبب القيامة المجيدة.

أولا، المحبة التي أحبنا بها الله، حتى أنه جاء إلى العالم حبا فينا. "نَحْنُ نُحِبُّهُ لأَنَّهُ هُوَ أَحَبَّنَا أَوَّلاً" (1 يوحنا 4: 19) فكان التجسد المجيد. التجسد المجيد هو كان مَعْبَرَ الله إلينا على الأرض. لم تكن محبته نظرية ولا شفوية ولا عن بعد، ولكن محبة حقيقية. حيث جاء وتجسد، "وَالْكَلِمَةُ صَارَ جَسَداً، وَحَلَّ بَيْنَنَا، وَرَأَيْنَا مَجْدَهُ" (يوحنا 1: 14). هكذا أحب الله العالم. فلا يوجد حبٌ أقرب وأقوى من أن يقترب المحب إلى المحبوب. فصار كل إنسان فينا محبوبًا لدى الله المحب.

ثم النعمة الكبيرة، نعمة القيامة، نعمة الغفران، نعمة الفداء، نعمة التجديد. هذه النعم حصلنا عليها ونلناها من خلال عمل المسيح. تجسده على الأرض، ثم موته على الصليب المجيد من أجلنا. ثم قيامته من أجل خلاصنا. هذه النعمة الكبيرة التي تمنح الإنسان نعمة القيامة. وكما نعلم أن القيامة فيها "فعل قام"، فعل قوي. شخص كان جالسًا ثم وقف واستمر في الوقوف. هذا علامة على الاستعداد، وعلامة أن الإنسان يتمتع بصحة كاملة، القيام. ولذلك، نبدأ في التسبحة اليومية ونقول: قوموا يا بني النور لنسبح رب القوات. بنو النور هم بنو القيامة. ونبدأ بالفعل قوموا. هذه هي القيامة المجيدة التي نتمتع بها.

أيضا شركة الروح القدس، الذي يجمعنا جميعًا في كنيسة واحدة، في إيمان واحد في عمل واحد، في رجاء واحد، وبدءاً في محبة واحدة. فنصير جميعًا أعضاءً في جسدِ المسيح. ويصير المسيح هو رأس هذا الجسد. ويصير عمل الروح القدس فينا أنه يجمعنا جميعًا من خلال الأسرار المقدسة، من خلال الصلوات، من خلال القراءات، وكل الممارسات الروحية.

هذه هي المحبة، وهذه هي النعمة، وهذه هي الشركة. ولذلك، في كل صلاة، يختم الأب الكاهن الصلاة بهذه العبارة الختامية. حيث يذكّرنا بأعمال الله معنا من المحبة والنعمة والشركة. وهذا هو البرنامج الحياتي لنا في القراءات الكنسية. وذلك في أناجيل القداسات عبر السنة القبطية. في شهر توت وبابة نتعلم محبة الله. في الشهور السبعة بعد ذلك من أول هاتور، نتعلم نعمة الابن الوحيد التي عمل فيها معنا. ثم في بقية شهور السنة القبطية نتعلم شركة وموهبة وعطية الروح القدس.

القيامة قوة كبيرة. ومن القصص الجميلة التي تحكي بصورة رمزية قوة القيامة. أن بعض الأطفال ذهبوا وسألوا النار، هل أنت أقوى شيئ في الأرض؟ قالت لهم لا، المياه أقوى مني. نذهبوا للشمس، هل أنت أقوى شيء على الأرض؟ قالت لهم لا، الشمس أقوى مني. بتبخرني. ذهبوا للشمس، هل أنت أقوى شيء موجود أمام الأرض؟ قالت لهم لا، الغيمة والسحاب يظلل عليّ ويداريني. فذهبوا للغيمة. سالوه هل أنت أقوى منيء على الأرض؟ قالت لا، الهواء يحركني من مكان الي آخر. فذهبوا للهواء. سالوه هل أنت أقوى شيء على الأرض؟ قال لهم لا، الجبل أقوى مني، لأن في طريقي أصدف الجبل الذي يغير اتجاهي، ولا اقدر أعبره. فذهبوا للجبل، سألوه هل أنت أقوى شيء على الأرض؟ قال لهم لا، الإنسان أقوى مني، لأنه يهد في الجبل ويقدر يكسرني. فذهبوا للإنسان، سألوه هل أنت أقوى شيء على الأرض؟ قال لهم لا، الموت أقوى مني. لا أستطيع ان أغلب الموت. قالوا نذهب لنسأل الموت. هل أنت أقوى شيء؟ قال لهم لا، المسيح هو الأقوى لأنه بالموت داس الموت. بموت المسيح على الصليب داس الموت. وكما يعلمنا القديس بولس الرسول: "أَيْنَ شَوْكَتُكَ يَا مَوْتُ؟ أَيْنَ غَلَبَتُكِ يَا هَاوِيَةُ؟" (1 كورنثوس 15: 55) المسيح مات على الصليب وقام من بين الأموات لكي يهزم الموت. وبهذه بالصورة صار لنا الحياة الأبدية. فنقول: المسيح قام من الأموات. بالموت والذين في القبور أنعم لهم بالحياة الأبدية. فنقول: المسيح قام من الأموات. بالموت والذين في القبور أنعم لهم بالحياة الأبدية.

أهنئكم جميعًا بعيد القيامة المجيد. أهنئ كل الآباء المطارنة والآباء الأساقفة، والآباء الكهنة، القمامصة والقسوس. أهنئ الشمامسة والأراخنة. أهنئ الخدام والخادمات، وكل الأسر القبطية التي تحتفل بعيد القيامة. أهنئ كل الأطفال والشباب في كل كنيسة، وفي كل خدمة، في بقاع الأرض كلها. ومن حسن الظروف في هذا العام أننا نحتفل بعيد القيامة المجيد معاً. جميع مسيحيي الأرض يحتفلون بعيد القيامة في نفس اليوم. ومن الجميل أننا في هذا العام أيضا نحتفل بمرور سبعة عشر قرنًا على مجمع نيقية المسكوني الأول. وهو الذي وضع قانون الإيمان "بالحقيقة نؤمن بإله واحد." أهنئ كل الكنائس القطية. أهنئ كل الذين يعملون ويخدمون. وأنقل لكم محبة الكنيسة الأم في مصر. لكل كنائسنا في أمريكا الشمالية، وفي أمريكا الجنوبية، في أوروبا. وفي أفريقيا، وفي الكرسي الأورشليمي، وفي أسيا، وفي أستراليا. أهنئ الجميع. وأرجو لكم عيدا مباركا، وقيامة مع المسيح. وفرحًا يدوم في الحياة كلها. ولا ننسى المحبة والنعمة والشركة. لالهنا كل مجد وكرامة، من الأن وإلى الأبد، آمين.

wayiot g

Contic Orthodox Patriarchate His Holiness Pope Tawadros II

Pope of Alexandria and
Patriarch of the See of St. Mark
The Papal Center



بطريركية الأقباط الأرثوذكس قداسة البابا الأنبا تواضروس الثاني بابا الأسكندرية وبطريرك الكرازة المرقسية

المقر البابوي

222 شارع رمسيس ، العباسية ، القاهرة ، مصر

222 Ramses St., Abbaseya, Cairo, Egypt Tel: 024822580 Fax: 0235365880

email: office@popetawadros.org

تليفون: 024822580 فاكس: 0235365880

English – Resurrection 2025

In the name of the Father, the Son, and the Holy Spirit, One God, Amen.

Ekhristos Anesti, Alithous Anesti. Christ is risen, truly He is risen.

I congratulate you all on the glorious Feast of the Resurrection. The feast with which we conclude a holy fast that has lasted for fifty-five days. We celebrate the glorious Resurrection over the next fifty days, which we call the Holy Fifty Days.

On the glorious Feast of the Resurrection, we celebrate God's work with us, whereby He granted us a triple blessing through His Resurrection. He granted us love, grace, and communion. This is what we always express in the short concluding benediction of all prayers. We say the love of God the Father, the grace of the Only-Begotten Son, and the communion, talent, and gift of the Holy Spirit. And this triple blessing we received in the glorious Resurrection, or because of the glorious Resurrection.

First, the love with which God loved us, so that He came into the world out of love for us. We love Him because He first loved us (1 John 4:19). This was the glorious incarnation. The glorious incarnation was God's passage to us on earth. His love was not theoretical, verbal, or remote, but true love. He came and was incarnate, and the Word became flesh and dwelt among us, and we beheld His glory (John 1:14). This is how God loved the world. There is no love closer or stronger than for the lover to draw near to the beloved. Every person among us became beloved of the loving God.

Then came the great grace: the grace of resurrection, the grace of forgiveness, the grace of redemption, and the grace of renewal. We obtained and received these graces through the work of Christ. His incarnation on earth, then His death on the glorious cross for our sake. Then His resurrection for our salvation. This great grace grants mankind the grace of resurrection. As we know, the resurrection involves "the act of rising," a powerful act. A person who was sitting then stood and continued to stand. This is a sign of readiness, and a sign that a person is in complete health: rising. Therefore, we begin the daily

midnight praise saying: Arise, O children of light, let us praise the Lord of hosts. The children of light are the children of resurrection. And we begin with the verb, "Arise." This is the glorious resurrection that we enjoy.

Also, the communion of the Holy Spirit, Who unites us all in one Church, in one faith, in one work, in one hope, and beginning with one love. We all become members of the Body of Christ. And Christ becomes the head of this Body. The work of the Holy Spirit in us is to unite us all through the Holy Sacraments, through prayers, through readings, and all spiritual practices.

This is love, this is grace, and this is fellowship. Therefore, in every prayer, the priest concludes the prayer with this concluding phrase. He reminds us of God's works with us in love, grace, and communion. This is our life program in church readings. This is found in the Gospels of the liturgies throughout the Coptic year. In the months of Tute and Babah, we learn the love of God the Father. In the seven months following that, from Hathor, we learn the grace of the Only Begotten Son, who worked with us. Then, in the remaining months, we learn the communion, talent, and gift of the Holy Spirit.

The Resurrection is a great power. One of the beautiful stories that symbolically tells the power of the Resurrection is: Some children went and asked fire, "Are you the strongest thing on earth?" It told them, "No, water is stronger than me." So they went and asked water, "Are you the strongest thing on earth?" It told them, "No, the sun is stronger than me. It evaporates me." They went to the sun, "Are you the strongest thing before the earth?" It told them, "No, the clouds shade me and cover me." So they went to the cloud and asked it, "Are you the strongest thing on earth?" It said, "No, the air moves me from one place to another." So they went to the air and asked it, "Are you the strongest thing on earth?" It told them, "No, the mountain is stronger than me because it changes my direction when I encounter a mountain, and I cannot cross it." So they went to the mountain and asked it, "Are you the strongest thing on earth?" It told them, "No, man is stronger than me, because he can break me apart." So they went to the man and asked him, "Are you the strongest one on earth?" He told them, "No, death is stronger than me. I cannot defeat death." They said, "Let us ask death." Are you the strongest thing?" It told them, "No, Christ is stronger because by death He trampled death. By Christ's death on the cross, He trampled death. As the Apostle Paul teaches us: "O Death, where is your sting? O Hades, where is your victory?" (1 Corinthians 15:55) Christ died on the cross and rose from the dead to defeat death. In this way, we have been given eternal life. We say, "Christ is risen from the dead, trampling down death by death, and upon those in the tombs bestowing life."

I congratulate you all on the glorious Feast of the Resurrection. I congratulate all the Metropolitans, Bishops, Priests, Hegumens, and Presbyters. I congratulate the Deacons and Archons. I congratulate the servants, and all Coptic families celebrating the glorious Feast of Resurrection. I congratulate all the children and youth in every church, in every service, in every corner of the world. One of the fortunate coincidences of this year is that we all celebrate the glorious Feast of Resurrection together. All Christians worldwide celebrate the glorious Feast of Resurrection on the same day. This is fortunate, because this year we also celebrate the seventeenth-century anniversary of the first ecumenical Council of Nicaea. It is the Council that formulated the Creed: "Truly, we believe in one God." I congratulate all the churches across the world. I congratulate all those who work and serve. And I convey to you the love of the Mother Church in Egypt. To all our churches in North America, South America, and Europe. In Africa, in the See of Jerusalem, in Asia, and in Australia. I congratulate everyone. I wish you a blessed feast and a resurrection with Christ. And joy that lasts throughout your life. And let us not forget love, grace, and communion. To our God be all glory and honor, now and forever. Amen.

Pamadra I